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Høringssvar	angående	bekendtgørelser	om	tilskud	til	vide-
regående	uddannelser	

 
Danske Erhvervsakademier takker for muligheden for at kommentere ovennævnte hø-
ringssag. Vi har et enkelt spørgsmål til indebyrden af ændringerne samt et ønske om at 
få udfoldet en bestemmelse yderligere. 
 
Ad §7 
Hidtil er en reducering af taxametertilskuddet på grund af overskridelse af dimensione-
ringen først beregnet et år efter optaget. Som eksempel vil optaget i september 2021 
efter denne model blive reguleret, når institutionerne har STÅ-indberettet for de stude-
rendes første to semestre = marts og oktober 2022. Beregningen sker dermed først ef-
ter oktober 2022. 
  
Med den nye model vil en reducering af taxametertilskuddet på grund af overskridelse 
af dimensioneringen allerede blive beregnet samme år. Som eksempel vil institutioner-
nes optag i september 2021 efter denne model blive reguleret, når de har optagsindbe-
rettet i oktober 2021. Beregningen sker altså allerede kort efter oktober 2021, og der-
med et år tidligere end nu. 
  
Det har så den konsekvens, at institutionerne bliver målt meget tidligere, og dermed 
inden første års frafald kan fraregnes. 
  
Da de optager til måltal (incl. 8 hhv. 10% overbookning) helt frem til 15. september, vil 
det være disse måltal (minus evt. frafald mellem 15. og 30. sept.), der danner grundlag 
for beregningen. Det er dermed sandsynligt, at ændringen stiller institutionerne dårli-
gere. Vi skal venligst spørge, om dette er korrekt opfattet og i givet fald foreslå, at der 
kompenseres for, at institutionerne stilles dårligere. 
 
Vi skal samtidigt foreslå, at ordlyden i stk. 2 ændres, således at det tydeliggøres, hvor-
dan beregning af tilskudsreduktion nærmere vil blive foretaget. Særligt formuleringen 
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”…med en beregnet uddannelsestakst vægtet efter de involverede uddannelsers optag…” er uklar. 
 
§22, pkt 4. 
Det anføres, at institutionerne skal bruge SIS som administrativt system. Det bør vel ændres til ESAS. 
 
 
Cirkulære om energieffektivisering 
Institutionerne skal nu følge cirkulære om energieffektivisering i statens institutioner. Der er efter vores 
opfattelse tale om en yderligere administrativ byrde. Som vi ser det, vil det pålægges os følgende opgaver: 

• Mere afrapportering i forhold til forbrug af energi (f.eks. vand, varme og el) 
• Udarbejdelse en energiforbedringsplan 
• Pligt til at følge op på at udlejer opfylder mindste krav til energimæssig ydeevne 

 
Hvis høringssvaret giver anledning til spørgsmål eller kommentarer, står vi til jeres disposition. 
 
 
 
Venlig hilsen 
 
Niels Egelund   Michael Rugaard 
Formand for rektorkollegiet  Sekretariatschef 
 



 
 

 
 

 
 

 
 
Høring over udkast til bekendtgørelse om tilskud og revision m.v. ved 
universiteterne 
 
Danske Universiteter takker for ovennævnte udkast, som er modtaget i høring fra 
Uddannelses- og Forskningsstyrelsen den 3. juni 2021.  
 
Udkastet har været sendt i høring hos universiteterne. 
 
Danske Universiteter ønsker at gøre opmærksom på, at ændringen i § 5, stk. vil 
medføre, at universiteterne ved optag ud over dimensioneringen vil have et redu-
ceret tilskud, hvor reduktionen er større, end de STÅ, der optjenes ved overskri-
delsen. I udkastet tages ikke hensyn til, at studerende på grund af frafald eller 
dumpede eksaminer ikke producerer en hel STÅ per person. Danske Universiteter 
ser hellere, at modellen for reduktion afspejler dette. 
 
Danske Universiteter afstår fra at kommentere høring over tilskud m.v. til videre-
gående uddannelser på erhvervsakademier, professionshøjskoler og maritime ud-
dannelsesinstitutioner m.fl.  
 
Danske Universiteter har modtaget svar fra Københavns Universitet, Aarhus Uni-
versitet, Syddansk Universitet og Aalborg Universitet. Universiteternes svar er 
vedlagt og der henvises til disse for yderligere bemærkninger og spørgsmål til 
udkastet. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
 
 
Jesper Langergaard 
Direktør 
Danske Universiteter 
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17. august 2021 
 
Københavns  
Professionshøjskole 

Til: 
 
Uddannelses- og 
Forskningsstyrelsen 
Uddannelsesudbud og Optag 
Haraldsgade 53 
2100 København Ø 
 
Pr. mail 
 
 

Høring over to nye bekendtgørelse om tilskud og revision m.v. ved 
universiteterne 
og tilskud m.v. til videregående uddannelser på erhvervsakademier, 
professionshøjskoler og maritime uddannelsesinstitutioner m.fl. 
 
 
Uddannelses- og Forskningsstyrelsen har ved brev af 3. juni 2021 (Ref.-
nr.20/56538-1) anmodet om eventuelle bemærkninger til høring over cirkulære 
energieffektivisering i statens institutioner. 
 
I forhold til cirkulære energieffektivisering i statens institutioner nr. 9909 gør 
Københavns Professionshøjskole særlig opmærksom på, at indberetning af pro-
cesenergi er vanskeligt at gennemføre i praksis.  
 
Indberetning af procesenergi kræver etablering af et særskilt energiregistre-
ringssystem, som indsamler procesenergi data, hvilket er meget ressourcetung – 
for eksempel økonomisk. 
 
København Professionshøjskole ser også en udfordring i at spare på procesener-
gien, da den i stort omfang forsyner laboratoriers procesudstyr og forskningsak-
tiviteter. 
 
Det anbefales derfor, at der fastsættes undtagelse for at adskille al procesenergi 
fra bygningsenergi.   
 
For så vidt angår indkøb, følgende bemærkninger: 
 
Indkøb bliver foretaget via statsaftaler samt SKI-aftaler hvor udbud er blevet fo-
retaget med indhold af bæredygtighed og korrekte klima forhold. 
 
De områder hvor der er foretaget egne udbud har der ligeledes være fokus på 
bæredygtighed for varen eller tjenesteydelsen. 
 
Københavns Professionshøjskole har netop meget fokus på bæredygtighed 
samt de udstukkende retningslinier for de vedtagne 17 verdensmål. 
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Herudover er det fokus på regeringens plan for bæredygtighed og grønne ind-
køb 
 
Slutteligt kan det oplyses at Københavns Professionshøjskole er ved at imple-
mentere E-Handel hvilket ligeledes vil give retning mod indkøbet af det bære-
dygtige vare og tjenesteydelser  
 
 
  
 
Med venlig hilsen 
 
 
Søren Bagge 
Afdelingsleder 
 
Tlf. 51632851 
e-mail soba@kp.dk 
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Til Uddannelses- og Forskningsstyrelsen  

KU's høringssvar over ny bekendtgørelse om tilskud og revision m.v. 
ved universiteterne  

24. JUNI 2021 

 

Københavns Universitet (herefter KU) takker for muligheden for at bidrage 
med bemærkninger til høring over udkast til bekendtgørelse om tilskud og 
revision m.v. ved universiteterne. KU hilser generelt forenkling velkommen, 
særligt når det handler om regler og regulering, der har administrativ og 
økonomisk betydning for KUs aktiviteter.  

Det aktuelle udkast til bekendtgørelse og den ændrede lovtekst giver 
imidlertid anledning til en række spørgsmål, og der er behov for at få 
opklaret forskellige detaljer, som vi vil redegøre for i det følgende.  

 

§5 

KU tolker den nye formulering således, at det vil blive dyrere for 
universiteterne med den nye model, da de fremover vil skulle betale én hel 
STÅ per studerende, der overoptages, frem for en beregning, der tager 
udgangspunkt i et gennemsnit af realiseret STÅ. Det virker desuden en 
smule skævt, at universiteterne mister én fuld STÅ per studerende, der 
overoptages, mens der omvendt kun modtages STÅ for det, den studerende 
optjener.  

KU bemærker desuden, at det ikke fremgår tydeligt, hvordan der med den 
nye beregning vil blive beregnet efter 1. studieår? 

KU tolker den nye formulering således, at universiteterne får STÅ efter 1. 
studieår på trods af, at dimensioneringsloftet er overskredet. Ministeriet 
bedes bekræfte denne forståelse af, at sanktionen udgør 1 STÅ-takst det 
første år efter optag men ikke de efterfølgende år – med mindre optaget 
overskrider dimensioneringsloftet betydeligt.  



 

SIDE 2 AF 2 Ministeriet bedes ligeledes uddybe, om sanktioneringen er mekanisk, dvs. 
om én studerende optaget over dimensioneringsloftet automatisk medfører 
en sanktion på 1 STÅ, eller om ministeriet laver en vurdering baseret på 
størrelsen på et eventuelt overoptag? 

Forslaget til den nye lovtekst har endvidere en præcisering af overskridelsen 
for uddannelsesgrupper.  Uddannelsesgrupperne går på tværs af 
universiteter, og KU har fået udtaget uddannelser, fordi andre universiteter 
har problemer med ledighed på deres uddannelser. Det er derfor vigtigt at få 
præciseret, om der ved en evt. overskridelse af dimensioneringen ses på: 

• Institutionsniveau? 
• Et vejet gennemsnit eller et simpelt gennemsnit af ddannelsestaksterne i 

en uddannelsesgruppe? 
 

§28 

KU har vinteren 2020-21 haft dialog med Energiministeriet og kommenteret 
på selve cirkulæret. Dette i samarbejde med bl.a. DTU. 

KU ønsker at Uddannelse- og forskningsstyrelsen inddrager de danske 
universiteter i udformningen af den konkrete udmøntning af cirkulæret i 
forhold til de danske universiteter. Dette med henblik på at sikre de mest 
ressourceeffektive og effektfulde løsninger for universiteterne som har et 
stort procesenergiforbrug, og som spiller sammen med universiteternes 
allerede eksisterende energieffektiviseringsindsatser. 

 

 
Med venlig hilsen 
Malene Kjærsgaard 
Koncernbudgetchef 
 



Aarhus Universitet anerkender, at ændringen vil medføre bedre vilkår for budgettering idet den nuværende 
model nødvendigvis afhænger af den realiserede STÅ-optjening der først kendes efter gennemløb af 
studieåret. Universitetet noterer sig med tilfredshed, at udgangspunktet for beregningerne vil være baseret 
på aktivitetsindberetningstallene, da dette vil give det mest realistiske billede af det reelle optag.  

Universitetet ønsker dog samtidig at påpege, at ændringen alt andet lige vil resultere i en større udgift for 
universitet i forbindelse med overskridelser af dimensioneringsloftet, idet den gennemsnitlige, realiserede 
STÅ-optjening på uddannelserne typisk ikke vil være et fuldt årsværk. På Aarhus Universitet ligger 
gennemsnittet på ca. 0,88 STÅ, hvorfor ændringen vil medføre en difference på 0,12 STÅ til universitetets 
ugunst. På den baggrund foreslår universitetet, at modellen tilpasses de faktiske omstændigheder 
forbundet med studieforløbende, så denne tager udgangspunkt i eksempelvis 0,9 STÅ frem for den 
foreslåede 1:1 relation.    

Endelig skal universitetet gøre opmærksom på, at formuleringen af bekendtgørelsens § 5, stk. 2 vedrørende 
den konkrete beregning af tilskudsreduktionen har givet anledning til uklarhed i universitetets øvrige dialog 
med Styrelsen, og at der ved udmøntning af en eventuel bekendtgørelsesændring bør sikres entydig 
vejledning og kommunikation om, hvordan beregningerne foretages.  

Høringssvar fra Aarhus Universitet



From: Jette Andersen
To: dkuni-dkuni
Subject: 21/35602 UFM frems. udkast til bekendtgørelse om tilskud m.v. til videregående uddannelser på

erhvervsakademier, professionshøjskoler og maritime uddannelsesinstitutioner m.fl.
Date: 23. juni 2021 13:19:30

Til Danske Universiteter
Att.: Chefkonsulent Lena Scotte
Sagsnr. 21/1030386

SDU har følgende bemærkninger til høring over to nye bekendtgørelser: Bekendtgørelse om
tilskud og revision m.v. ved universiteterne og tilskud m.v. til videregående uddannelser på
erhvervsakademier, professionshøjskoler og maritime uddannelsesinstitutioner m.fl.

Ad § 5, stk. 2 i Bekendtgørelse om tilskud og revision m.v. ved universiteterne og § 7, stk. 2 i
Bekendtgørelse om tilskud m.v. til videregående uddannelser på erhvervsakademier,
professionshøjskoler og maritime uddannelsesinstitutioner m.fl.

Det fremgår af høringsbrevet, at en overskridelse betales med ”antal overskridende
studerende * 1 årsværk * den pågældende uddannelsestakst”. Det fremgår dog ikke helt
klart af de to bekendtgørelser, at der kun betales for 1 årsværk. SDU anbefaler, at dette
præciseres.  

SDU’s noterer sig, at der ikke tages højde for f.eks. frafald og dumpede eksaminer i den
nye beregningsmodel. SDUs foreløbige skøn/beregninger viser, at den nye model vil
betyde en meromkostning i forhold til den nuværende beregningsmetode.

SDU har ingen bemærkninger til de foreslåede navneændringer samt tilføjelse af §23/§23 vedr.
cirkulære om energieffektiviseringer i Staten.

Venlig hilsen

Lisbeth Broegaard Petersen
Chefjurist
Juridisk Kontor, Rektorsekretariatet

T 65 50 13 04
M 21 37 90 22
lip@sdu.dk

Syddansk Universitet
Campusvej 55
5230 Odense M
www.sdu.dk
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Til Uddannelses- og Forskningsministeriet 
via Danske Universiteter 

Studieservice 
Fibigerstræde 10 
Postboks 159 
9100 Aalborg 

Sagsbehandlere: 
Christina Buhl / Anne Larsson 
Telefon: 9940 7545 / 9940 2004 
E-mail: sts-sekretariatet@adm.aau.dk  

Dato: 24-06-2021 
Sagsnr.: 2021-402-00158 

Aalborg Universitets svar på udkast til ændring i tilskudsbekendtgørelsen 
Aalborg Universitet (herefter AAU) har modtaget høring vedrørende ændring i tilskudsbekendtgørelsen. AAU har 
haft udkastet i høring ved relevante parter i organisationen og har på den baggrund følgende bemærkninger: 

Bemærkninger til specifikke bestemmelser 

Bekendtgørelse om tilskud og revision m.v. ved universiteterne 

§ 5, stk. 2:
Det foreslås med ændringen i § 5, stk. 2, at den nuværende metode til beregning af tilskudsreduktion i forbindelse 
med overskridelse af dimensionering ændres, således at beregningsmetoden justeres, så den fremover tager 
udgangspunkt i, at de studerende gennemfører 1 årsværk det første år frem for realiseret STÅ. 

AAU er enig i, at den foreslåede ændring vil medføre en forenkling i både beregning og opfølgning, men ændrin-
gen i beregningsmetoden kan medføre, at institutionerne rammes økonomisk hårdere ved en eventuel overskri-
delse af dimensioneringsrammerne. Med den nye metode kan den beregnede tilskudsreduktion således ende 
med at være større end en reduktion beregnet ud fra realiseret STÅ, da der i den nye beregningsmetode ikke 
tages højde for, at ikke alle nyoptagne studerende gennemfører og/eller består 1 årsværk det første studieår. 

Med venlig hilsen 

Lone Vestergaard 
Studiechef 

mailto:sts-sekretariatet@adm.aau.dk


Roskilde Universitet 
Administration/Økonomi og Campus  

UNIVERSITETSVEJ 1, Bygning 03.2-NE, POSTBOX 260, 4000 ROSKILDE TELEFON: 4674-2000 
DIREKTE NUMMER:  +45 46 74 22 03,    E-POST:  linee@ruc.dk TELEFAX:  
Roskilde Universitet CVR-nr.: 29 05 75 59 
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Høringssvar over udkast til bekendtgørelse om tilskud og revision m.v. ved universiteterne 
og tilskud m.v. til videregående uddannelser på erhvervsakademier, 
professionshøjskoler og maritime uddannelsesinstitutioner m.fl. 
 
Idet der henvises til styrelsens brev af 3. juni 2021, sagsnr. 20/56538-1, skal Roskilde Universitet (RUC) 
herved afgive svar. 
 
RUC har ingen bemærkninger til udkastet til bekendtgørelse om tilskud og revision m.v. ved 
universiteterne og tilskud m.v. til videregående uddannelser på erhvervsakademier, 
professionshøjskoler og maritime uddannelsesinstitutioner m.fl. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
 
 
Jannie Kjær Christensen 
Budgetchef 

24. juni 2021  20/56538-1 

Uddannelses- og Forskningsstyrelsen 
Institutionsøkonomi 
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